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 PROTOKÓŁ 
z XLVIII sesji Rady Gminy Marciszów 

odbytej w dniu 29 maja  2014 roku 
w siedzibie Urzędu Gminy w Marciszowie   

 
Obecni zgodnie z listą obecności /zał-1/. 
Początek obrad godz. 11.00 zakończenie godz.13.20.  
W obradach sesji uczestniczyli:  
Wójt Gminy Stefan Zawierucha,  
Zastępca Wójta Gminy Wiesław Cepielik,  
Sekretarz Gminy Krystyna Kwiatkowska,  
Skarbnik Gminy Krystyna Magda,  
radna Powiatu Maria Bych,  
radny Powiatu Zbigniew Bednarek, 
mecenas Robert Greb, 
Janusz Chodasewicz - redaktor Tygodnika Regionalnego,  
kierownicy poszczególnych referatów, sołtysi. 
Obrady były nagrywane na dyktafon oraz częściowo filmowane przez pana Ryszarda Bizonia.   
 
Ad. 1 i 2. 
Henryk Mazur Przewodniczący Rady Gminy Marciszów dokonał otwarcia obrad sesji              
i przywitał uczestników.  
Przewodniczący zapoznał z porządkiem obrad sesji, który został dostarczony radnym             
w ustawowym terminie wraz z materiałami. 
Porządek obrad sesji przedstawia się następująco:  
1/ Otwarcie obrad. 
2/ Powitanie. 
3/ Stwierdzenie quorum. 
4/ Przyjęcie protokołu z XLVII sesji. 
5/ Informacja  Wójta Gminy z prac między sesjami. 
6/ Przedstawienie wykonania budżetu za 2013 rok oraz opinia Regionalnej Izby 
Obrachunkowej do sprawozdania. 
7/ Dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Marciszów za rok 2013. 
8/ Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy 
Marciszów wraz z opinią RIO dotyczącą wniosku Komisji. 
9/ Podjęcie uchwał w sprawach:  
a/ zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2013 rok, 
b/ udzielenia Wójtowi Gminy Marciszów absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2013 
rok, 
c/ nieudzielenia Wójtowi Gminy Marciszów absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 
2013 rok, 
d/ zmiany Uchwały budżetowej gminy Marciszów na 2014 rok. 
e/ wprowadzenia zmiany do Uchwały Nr XLIII/210/13 Rady Gminy Marciszów z dnia          
30 grudnia 2013 r.  
f/ wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie w zasób mienia Gminy Marciszów nieruchomości 
stanowiących własność Parafii Rzymsko-Katolickiej p.w. Św. Augustyna w Ciechanowicach.  
g/ wyrażenia zgody na zniesienie współwłasności nieruchomości,   
10/ Interpelacje i zapytania radnych. 
11/ Sprawy różne. 
12/ Zamknięcie obrad sesji. 
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Wójt Gminy Marciszów Stefan Zawierucha poprosił o wprowadzenie do porządku obrad 
dodatkowej uchwały: 
h) przekazania środków finansowych na Wojewódzki Fundusz Wsparcia Państwowej Straży 
Pożarnej województwa dolnośląskiego.    
w związku z zakupem przez Komendę Powiatową Państwowej Straży Pożarnej kompresora 
powietrza oddechowego do napełniania zbiorników powietrznych.  
 
Radni jednogłośnie zaakceptowali propozycje wprowadzenia dodatkowego punktu do 
porządku obrad.   
 
Porządek obrad po zmianach:  
 
1/ Otwarcie obrad. 
2/ Powitanie. 
3/ Stwierdzenie quorum. 
4/ Przyjęcie protokołu z XLVII sesji. 
5/ Informacja  Wójta Gminy z prac między sesjami. 
6/ Przedstawienie wykonania budżetu za 2013 rok oraz opinia Regionalnej Izby 
Obrachunkowej do sprawozdania. 
7/ Dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Marciszów za rok 2013. 
8/ Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy 
Marciszów wraz z opinią RIO dotyczącą wniosku Komisji. 
9/ Podjęcie uchwał w sprawach:  
a/ zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2013 rok, 
b/ udzielenia Wójtowi Gminy Marciszów absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2013 
rok, 
c/ nieudzielenia Wójtowi Gminy Marciszów absolutorium z tytułu wykonania budżetu          
za 2013 rok, 
d/ zmiany Uchwały budżetowej gminy Marciszów na 2014 rok. 
e/ wprowadzenia zmiany do Uchwały Nr XLIII/210/13 Rady Gminy Marciszów z dnia          
30 grudnia 2013 r.  
f/ wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie w zasób mienia Gminy Marciszów nieruchomości 
stanowiących własność Parafii Rzymsko-Katolickiej p.w. Św. Augustyna w Ciechanowicach.  
g/ wyrażenia zgody na zniesienie współwłasności nieruchomości,   
h) przekazania środków finansowych na Wojewódzki Fundusz Wsparcia Państwowej Straży 
Pożarnej województwa dolnośląskiego.    
10/ Interpelacje i zapytania radnych. 
11/ Sprawy różne. 
12/ Zamknięcie obrad sesji. 
 
Do przedstawionego porządku radni nie wnieśli uwag.  
 
Porządek obrad po zmianach został przyjęty jednogłośnie. 
 
Ad.3. 
Stwierdzenie quorum.  
Na podstawie listy obecności radnych Przewodniczący Rady Gminy stwierdził 100% quorum, 
pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji. 
Listy obecności radnych i sołtysów stanowią załącznik nr 1 i 2  do protokołu.  
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Ad.4.  
Przyjęcie protokołu. 
Protokół z XLVII sesji został przyjęty jednogłośnie.  
 
Ad.5. 
Informacja Wójta Gminy z prac mi ędzy sesjami.   
Wójt Gminy Marciszów Stefan Zawierucha poinformował radnych o:  
- podpisaniu umowy w Urzędzie Marszałkowskim na dofinansowanie wodociągowania 
Ciechanowic. Koszty, jakie gmina poniesie w związku z inwestycją to  kwota ok. 500-
600 000,00 zł. Środki unijne wynoszą 75% oraz zwrot VAT-u przez Urząd Skarbowy.  
Prawdopodobnie na koniec czerwca lub początek lipca planowane jest oficjalne otwarcie. 
Gmina Janowice wiedząc, że mamy wodociąg na Orlinie dowiadywała się                                
o możliwość zaopatrywania w wodę.  
- odbyciu w sądzie rozprawy z Wodociągami. Gmina musi złożyć jeszcze jeden pozew, 
ponieważ sąd stanął na stanowisku, że nie Związek ma oddać majątek ale Spółka.                    
-  spotkaniu w RZGW w sprawie elektrowni, dotyczące budowy jazu na Bobrze                      
w Marciszowie koło byłej spółdzielni.  
- spotkaniu, jakie odbędzie się 03.06.2014 roku u Wojewódzkiego Lekarza Weterynarii          
w sprawie firmy „KARI”   
 
Do przedstawionej informacji pytań i uwag nie zgłoszono.  
 
Ad.6. 
Przedstawienie wykonania budżetu za 2013 rok oraz opinia Regionalnej Izby 
Obrachunkowej do sprawozdania. 
Wójt Gminy dokonał jak co roku ogólnej analizy wykonania budżetu Gminy Marciszów za 
2013 rok zwracając uwagę, że radni otrzymali materiały dużo wcześniej żeby się z nimi 
zapoznać.  
Planowane dochody budżetowe zrealizowano w 99,9% na plan 13.541,227 zł wykonano 
13.522,935,98 zł., natomiast wydatki budżetowe wykonano w 98,4%. Na plan 12.824,357,27 
wykonano 12.623,198,46 zł. Zrealizowane dochody budżetowe w stosunku do roku 2012       
są wyższe o 0,8% a wydatki wyższe o 2,1%. Zadłużenie gminy kształtuje się na poziomie 
38%, nigdy nie przekraczamy tych 40%. 
Wójt zwrócił uwagę na to, że przed laty, kiedy nie był widoczny tak duży rozwój 
równoważyło nam się zadłużenie gminy. Jeżeli mówimy o tych 38% zadłużenia przy 
zobowiązaniach gminnych  to należności gminy kształtują się na poziomie 20%. Gdyby udało 
się ściągnąć to zadłużenie to zadłużenie gminy wynosiłoby około 20%.  
Podsumowując Wójt zwrócił uwagę, że  kolejny rok i kolejny budżet zrealizowany został 
dzięki pracownikom i radnym, bo wiele dokonanych w ciągu roku zmian w budżecie 
pozwoliło na pozyskiwanie innych środków.  
 
Skarbnik Gminy Marciszów Krystyna Magda  
Odczytała treść uchwały Nr I/82/2014 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 
we Wrocławiu z dnia 4 kwietnia 2014 roku w sprawie: opinii o przedłożonym przez Wójta 
Gminy Marciszów sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Marciszów za 2013 roku, która 
stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
Do przedstawionej informacji uwag i pytań nie zgłoszono.  
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Ad.7. 
Dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Marciszów za rok 2013. 
 
Przewodniczący Rady Gminy poprosił o dyskusję nad sprawozdaniem.  
Radny Józef Szołdrowski  
Zwrócił się z pytaniem do Wójta Gminy o środki w kwocie około 7 000,00 jakie                     
w tamtym roku otrzymano od ubezpieczyciela na boisko sportowe w Sędzisławiu.                  
W  związku z tym zwoływano specjalną sesję i radny chciałby wiedzieć, gdzie są te pieniądze 
bo skończył się rok i nic nie zrobiono.  
Wójt Gminy Marciszów Stefan Zawierucha   
Wyjaśnił radnemu, że stanął na stanowisku, że to powinien zrobić Związek lub Spółka            
i wytłumaczył radnemu, że może przywieźć asfalt i puścić ludzi z butami to wtedy sołtys 
będzie mieć pretensje jak gmina zrobiła ten asfalt. Wójt próbował zrobić to w kontekście 
końcówki roku i nie udało się to, bo jak asfalt zacznie stygnąć za szybko to później trzeba 
poprawiać. W tym czasie wymierzono jeszcze tą drogę dojazdową i na prośbę sołtysa 
zrobiono chodnik, który jest w tej chwili ciągle wypominany i którego nigdy tam nie było.  
Na miarę możliwości wykorygowano, wyżwirowano, asfaltu nie da się położyć ręcznie, 
trzeba przywieźć rozścielacz i w momencie jak trafi się jakaś okazja to zostanie to zrobione.  
Wójt zapewnił, że nie zabrał tych pieniędzy i one są, tylko było ich za mało do tej roboty. 
Spółka weszła, spółka rozkopała i spółka po usunięciu awarii powinna była uporządkować 
teren.  
Radny Józef Szołdrowski  
powiedział, że od wielu lat pracuje w wodociągach i po każdej awarii w ciągu dwóch dni 
firma, z którą mają podpisaną umowę uporządkowuje teren. Gdyby gmina nie zgodziła się na 
pobranie pieniędzy to wodociągi zrobiłyby to w ciągu dwóch dni.         
Radny Adam Wrona  
Powiedział, że należy ubolewać tylko nad zadłużeniem gminy i jeszcze bardziej popracować 
nad ściągalnością zadłużenie bo są to duże pieniądze dla gminy.  
 
Innych głosów w dyskusji nie było.  
 
Ad.8  
Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy 
Marciszów wraz z opinią RIO dotyczącą wniosku Komisji. 
Radny Piotr Gwóźdź Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Marciszów 
przedstawił  Radnym wniosek Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy 
Marciszów oraz odczytał  treść uchwały Nr I/135/2014 Składu Orzekającego Regionalnej 
Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 13 maja 2014 roku w spawie opinii o wniosku 
Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Marciszów w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi 
Gminy Marciszów za 2013 rok.  
Opinia RIO o wniosku Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 4 do protokołu.       
Do przedstawionej informacji uwag i pytań nie zgłoszono. 
 
Ad.9. 
Podjęcie uchwał w sprawach: 
 
a/ projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2013 rok. 
Przewodniczący Rady Gminy odczytał treść projektu uchwały.  
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Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 5 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono.  
Uchwała otrzymała nr XLVIII/246/14  

b/ projekt uchwały w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Marciszów absolutorium           
z tytułu wykonania budżetu za 2013 rok.  
W trakcie głosowania na sali obrad obecnych było 15 radnych na ogólna liczbę 15 radnych. 
W wyniku głosowania nad projektem uchwały „za” jej przyjęciem głosowało 15 radnych, 
„wstrzymało się od głosu” 0 radnych, „przeciwnych” 0 głosów, która stanowi załącznik nr 6 
do protokołu.  
Uchwała otrzymała nr XLVIII/247/14  

Przewodniczący Rady Gminy Marciszów pogratulował Wójtowi Gminy jednogłośnego 
przyjęcia absolutorium.  
Wójt Gminy Marciszów podziękował radnym, za to, że po raz 12 przyjęto absolutorium           
i podkreślił, że spory z radnymi mają przynieść konkretne efekty w postaci rozwoju naszej 
wsi oraz całej gminy.   
 
Przewodniczący Rady Gminy ogłosił 10 minutową przerwę. 
Po przerwie. 
 
c/ zmiany Uchwały budżetowej gminy Marciszów na 2014 rok. 
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur poprosił Skarbnik Gminy o odczytanie  treści  
projektu uchwały. 
Skarbnik Gminy Krystyna Magda poprosiła radnych o poprawę w załączniku nr 3 do uchwały 
kwot w zadaniach, ponieważ rozstrzygały się przetargi na drogę w Świdniku                              
i w Ciechanowicach w ramach usuwania skutków klęsk żywiołowych. Ogólna kwota nie 
ulega zmianie, zmieniają się kwoty dofinansowania w poszczególnych zadaniach.  
Natomiast w załączniku nr 4 do uchwały w rozdziale 80104 – inne formy wychowania 
przedszkolnego - należy poprawić z kwoty 30.000,00 zł. na 23.000,00 zł.   
Wójt Gminy Marciszów  
W kontekście wodociągu ogłoszono nowy nabór.  Byliśmy już po przetargu i nie była jeszcze 
podpisana umowa. Wszyscy, którzy w tej chwili otrzymali dofinansowanie zaczynają 
procedury lub dopiero podpisują umowy. Rozpoczęliśmy inwestycje, a ponieważ byliśmy na 
liście rezerwowej to już mamy podpisaną umowę. Po zakończeniu wszystkie niezbędne 
dokumenty przekazujemy do rozliczenia i wszystko wskazuje, że dostajemy 75% 
dofinansowania i zwrot tych środków z Urzędu Marszałkowskiego będzie wcześniej.   
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 7 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLVIII/248/14  
d/ wprowadzenia zmiany do Uchwały Nr XLIII/210/13 Rady Gminy Marciszów z dnia          
30 grudnia 2013 r.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur odczytał treść projektu uchwały. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 8 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLVIII/249/14  
e/ wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie w zasób mienia Gminy Marciszów 
nieruchomości stanowiących własność Parafii Rzymsko-Katolickiej p.w. Św. Augustyna 
w Ciechanowicach.  
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Przewodniczący Rady Gminy odczytał  treść  projektu uchwały. 
Wójt Gminy Marciszów  
Powiedział, że sprawa przejęcia cmentarza zaistniała w ubiegłym roku. Dyskusje i procedura          
w biskupstwie i parafii wymagała czasu. Przejęcie tego cmentarza umożliwi wystąpienie do 
Agencji Nieruchomości o przejęcie działki przyległej do cmentarza, która będzie 
przeznaczona pod parking, którego w Wieściszowicach nie ma.  Przy starym kościele 
pozostaje cmentarz parafialny, gmina tego nie przejmuje. Po zalegalizowaniu                         
i podpisaniu aktu notarialnego najprawdopodobniej ogłoszony zostanie nabór na zarządcę 
cmentarza.  
Maria Bych – kierownik referatu RGiO Ś w tut. Urzędzie  
Uzupełniła wypowiedź Wójta informując, że działki wcześniej zostały podzielone 
geodezyjnie, wydzielono kościół czynny, pozostający w zasobie parafii a obok teren 
przylegający do cmentarza będzie przeznaczony na poszerzenie cmentarza. 
Rada Gminy w głosowaniu 14 głosami „za” oraz 1 głosem „wstrzymał się”/radny                  
D. Chęciński/  przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono.  
Uchwała otrzymała nr XLVIII/250/14  

f/ wyrażenia zgody na zniesienie współwłasności nieruchomości,   
Przewodniczący Rady Gminy odczytał  treść  projektu uchwały. 
Wójt Gminy Marciszów  
Powiedział, że sprawa toczy się od lat 90, doszliśmy do konsensusu i dążymy do takiego 
załatwienia sprawy, żeby wyeksmitować mieszkańców nad świetlicą oraz wybudować                  
w Domanowie na przeciwko przystanku świetlicę wiejską, wielkości świetlicy                         
w Wieściszowicach.  
Podjęcie tej uchwały spowoduje zamknięcie sprawy, która toczy się od wielu lat. Ostatnio 
lokator świetlicy pobił sołtysa, sprawa jest na policji. Najlepszym rozwiązaniem będzie 
znalezienie środków i wybudowanie nowej świetlicy oraz wycena i sprzedaż całości gminnej. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 10 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono.  
Uchwała otrzymała nr XLVIII/251/14 
g/ przekazania środków finansowych na Wojewódzki Fundusz Wsparcia Państwowej 
Straży Pożarnej województwa dolnośląskiego.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur odczytał treść projektu uchwały. 
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła projekt uchwały, co stanowi załącznik nr 11 
do protokołu.  
Uwag i pytań nie zgłoszono. 
Uchwała otrzymała nr XLVIII/252/14  
 
Ad.9. 
Interpelacje i zapytania radnych.  
 
Radna Jadwiga Adamczyk   
poprosiła przewodniczącego Komisji Infrastruktury o przedstawienie wniosków, jakie zostały 
sformułowane przez Komisję Infrastruktury Technicznej dotyczące usterek i poprawy drogi 
gminnej w Wieściszowicach. 
Radny Adam Wrona – Przewodniczący Komisji Infrastruktury Technicznej    
Odpowiedział, że ustalenia są następujące. Przede wszystkim należy stwierdzić na czyich 
nieruchomościach leżą te dalsze rowy oraz czy są one geodezyjne wyznaczone, bo woda musi 
mieć swoje ujście. Jeżeli zalejemy tylko łąkę, tak jak jest na dzisiaj zalewana, to nie jest nic 
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dobrego. Prawo mówi w ten sposób, że jeżeli rów jest geodezyjnie wyznaczony to jego 
właściciel odpowiada za jego czyszczenie. Trzeba to sprawdzić i ustalić jak to wygląda, bo to 
jest ingerencja. Jeżeli jest rura zakopana to woda i tak nie będzie odbierała tej wody a rów nie 
ma 10 metrów tylko jest długi około 100 – 150 metrów. Gmina musi ustalić urzędowo. 
Dzisiaj nie można powiedzieć, że ustalamy, że gmina ma wykopać rów, bo jednemu puścimy 
a drugiego zalejemy. Jeżeli chodzi o zakręt to radny nie chce zajmować stanowiska w tej 
sprawie bo członkowie Komisji nie są fachowcami i nie mogą wydać takiej opinii. Są ludzie, 
którzy mają odpowiednie do tego uprawnia.  
Radna Jadwiga Adamczyk   
Powiedziała, że nie zgodzi się z opinią jednego z członków Komisji, że wystarczy jak wyjazd 
z drogi jest jednostronny. Radna nie zgadza się z tą opinią i uważa, że ten wyjazd powinien 
być funkcjonalny i w jedną i w drugą stronę. Nie jest to droga tak bardzo ruchliwa, ale jeżeli 
jest robiona, to powinna być tak zrobiona, żeby można było z niej korzystać.  
Radny Adam Wrona  
Powiedział, że dlatego wspomniał o tym, żeby w tej sprawie wypowiedzieli się fachowcy, bo 
być może należałoby wprowadzić inną organizację ruchu.  
Wójt Gminy Marciszów  
Powiedział, że słucha wszystkich wyborców, potrzeb. Jak dostaliśmy środki z funduszu 
ochrony gruntów rolnych oraz dofinansowanie z lasów  ta droga zastała wybudowana. Są dwa 
aspekty: jeden – na etapie projektowania właściciel terenu zgodził się na przeprowadzenie 
przepustu, poczym się wycofał, nie osobiście ale po namowie współmieszkańca.  Zgodnie       
z projektem oprócz tego przepustu były dwa wyjścia – albo zrezygnować z dofinansowanie    
i zostawić tak jak jest i tak należało chyba zrobić. Natomiast wpięcie  czy też zejście z tą 
drugą drogą jest pod tak ostrym kątem, że trzeba by wykupywać teren agencyjny. Jest tam 
duża różnica poziomów, bo ta droga biegnie do góry i łączy się z tą drugą, która jest po 
prawej stronie piasków. Ona łączy się z tamta drogą, która wcześniej była asfaltowa a dalej 
prowadzi do lasu.     
Wójt nie widzi idealnego rozwiązania, chyba  że będziemy ponosić kolejne koszty na to żeby 
raz w tygodniu albo raz w miesiącu skręcić w prawo. A kolejne koszty polegałyby na tym, że 
należałby dokonać podziału geodezyjnego działki bo najprawdopodobniej całej działki 
Agencja nie przekaże, dokonać wykupu, akt notarialny, założenie ksiąg, wpisy. Wójt tego nie 
piętrzy,  żeby pozbyć się problemu.  To niewarte jest wydatkowania tak na szybko kwoty 
około 15 000,00 zł. Zapewne nie będziemy mogli tego zrobić bez pozwolenia na budowę, bo 
są dwa numery drogi. Ktoś, kto tam mieszka to doskonale o tym wie, że chcąc zawrócić 
można podjechać parę metrów i zawrócić.  Nie jest to kwestia 5 metrów, należałoby wykupić 
od samego kąta ostrego 20 metrów drogi, żeby za jednym ruchem kierownicy zjechać na 
tamtą drogę, która ma kilka budynków i dalej jest droga szutrową. Niektórzy się śmieją, że 
zrobiliśmy drogę do lasu.  Wójt tego nie zostawi, jeżeli przedstawi opinie techniczne                
i finansowe i radni uznają, że  należy to robić i znajdą środki, to możemy tym się zająć.        
Na dzisiaj nie widzi potrzeby tego robić bo możliwości można wymyślić, ale ruch                   
a szczególnie mieszkańcy Wieściszowic, którzy wiedzą że tak jest mogą mieć odmienne 
zdanie i stwierdzić, że nie pojadą tą drogą tylko tamtą.  
Radny Adam Ryżowski  
Powiedział, że po części zgadza się z Wójtem. Trzeba zastanowić się nad tym, że jeżeli 
puścimy tą drogę na Kolorowe Jeziorka to musi tam zostać postawiony znak, że jest to dla 
samochodów osobowych a wszystkie wywożone drzewo przez Nadleśnictwo z tamtego 
terenu trzeba podnieść ograniczenie z 8 na 12  i wtedy puszczać samochody z nadleśnictwa 
koło budynku nr 28. Radny umówił się z nadleśniczym, że wywożą drzewo w mniejszych 
ilościach i składują je przy wyjeździe w Wieściszowicach.  Stamtąd dopiero ładują i wywożą 
całość.  



 8 

Odnośnie rowów radny nikogo nie wini, bo to jest przeszły czas i nie wiadomo kto to robił, 
ale dwa lub trzy lata temu była interwencja odnośnie jednego rowu na terenie Wieściszowic     
i okazał się, że tego rowu nie ma w wykazie geodezyjnym, ale rów istnieje bo go widać. 
Radny pyta Wójta, czy jeżeli okaże się, że ten rów, który biegnie przez posesję nr 54 i 52 nie 
jest  w ewidencji to co wtedy zostanie zrobione.  
Wójt Gminy Marciszów  
Rów jak jest w dokumentacji to właściciel ma obowiązek go utrzymać. Ludzie praktycznie 
nie utrzymują i to gmina wskazuje, przymuszając niejako bardzo grzecznie, ale tak naprawdę 
to nie my tworzymy to prawo i gmina nie może wszędzie ingerować w prywatną własność. 
Tam gdzie jest to możliwe do dogadania to wójt jest skłonny pomóc sprzętem, ludźmi               
i pewnie takie możliwości zostaną poszukane, ale musi być dobro dla dwóch stron.  
Radny Adam Ryżowski  
Najlepszym wyjściem byłoby zrobienie nowego planu geodezyjnego, bo ten rów tam jest.  
Wójt Gminy Marciszów  
Powiedział, że zajmie się tym.  
 
Ad.10. 
Sprawy różne.  
 
Radna Jadwiga Adamczyk  
Zwróciła się do radnych Powiatowych z prośbą o monitorowanie drogi i pobocza w kierunku 
Wieściszowic, której pobocza są nie wykoszone i powodują słabą widoczność.   
Radna Teresa Mospan  
Zapytała czy wiadomo czy firma, która rozbiera Słodownie ma na to pozwolenie.   
Władysław Wróblewski sołtys wsi Domanów  
Powiedział, że była kontrola z RZGW z Wrocławia, dotycząca odcinka Nysy Szalonej. 
Dzwonił do urzędu o wyjaśnienie, czyje są przepusty dojazdowe do posesji na Nysie 
Szalonej, bo RZGW stwierdziło, że powodzie dotykają miejscowość Domanów                       
z powodu  zbyt małych przepustów. Ustalono, że przepusty należą do właściciel posesji. 
Mieszkańcy pytają, czy w przypadku, kiedy będą musieli zrobić te przepusty, czy urząd 
mógłby coś w tej kwestii pomóc. Radny prosi o informacje w tej sprawie – chodzi o przepusty 
nr 46 u państwa Kula, nr 29 oraz nr 30. Dwa przepusty są zarwane i blokują wodę, robi się 
wylewisko przy dużym natężeniu opadów.  
Sołtys podziękował wszystkim, którzy wspierali mieszkańców w związku z drogą powiatową 
od krajówki nr 5 do miejscowości Gostków przez Pustelnik. Na spotkanie przyjechali 
przedstawiciele z Wałbrzycha, którzy obiecali, że będą wspierać w odbudowe tej drogi, 
natomiast z powiat kamiennogórskiego nie przyjechał nikt, oprócz radnej powiatowej pani 
Marii Bych.    
Sołtys poinformował również, że w drodze powiatowej, którą odbudowują  z Domanowa do 
Pastewnika nie ujęto głównego przepustu przez drogę powiatową. Przed stacją PKP                
w Domanowie zaczęło się zawalać.   
Na zakończenie podziękował Wójtowi za błyskawiczną reakcje w związku z sytuacją, jaka 
miała miejsce podczas wykonywania obowiązków służbowych. Sołtys został pobity przez 
jednego z mieszkańców budynku świetlicy w Domanowie. Policja kamiennogórska, która 
została poinformowana o incydencie nie przyjechała na miejsce zdarzenia. Sołtys pojechał do 
szpitala i zrobił obdukcje. Sprawa znajdzie finał w sądzie.  
Radna Jadwiga Adamczyk  
podziękowała za przełożenie latarni w Wieściszowicach z działki pana Smolenia na drogę.    
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Józef Żukowski sołtys wsi Nagórnik  
zapytał czy wykorytowanie przy drodze, przy której były czyszczone rowy zostało 
dokończone oraz czy przepusty właściciela nieruchomości w Nagórniku na górze, które 
kiedyś tam były będą zrobione.  
Wiesław Cepielik zastępca Wójta Gminy Marciszów 
wyjaśnił, że będziemy obserwować tą wodę i do tematu powrócimy. Natomiast odnośnie 
przepusty bardzo dobrze zna ten temat i po odkopaniu okazało się, że nie było tam przepustu. 
W tym miejscu nie ma rur, być może wcześniej były. Uzgodniono z właścicielem, że ten 
temat zostanie załatwiony.  
Wójt Gminy Marciszów Stefan Zawierucha  
Powiedział, że rola Wójta i gminy skończyła się w momencie, kiedy gmina sprzedała 
słodownię za kwotę ok. 218 000,00 zł. Były propozycje żeby sprzedać to za 100 000,00 albo 
w ogóle rozebrać. Udało się to sprzedać za dobre pieniądze i pozbyliśmy się kosztów 
utrzymania oraz  kosztów oświetlenia. Wójt otrzymał informację, ale nie widział aktu 
notarialnego, że właścicielem nie jest ówcześnie kupujący tylko jest nowy właściciel. Nikt nie 
ma obowiązku zgłaszać do Wójta i do gminy tego czy ma pozwolenie czy nie, bo do tego 
powołano Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego.  Rolą gminy w takich sytuacjach 
jest to, że obiekt w części nie jest w rejestrze konserwatora zabytków tylko                             
w gminnym rejestrze. W momencie powzięcia informacji pan Cepielik zrobił zdjęcia                
i przesłał do konserwatora w Jeleniej Górze, który nie stwierdził nic, bo rozbiórka dotyczyła 
części odbudowanej, nowej. W części zabytkowej nic się nie dzieje i tego nie rozwalają. 
Unikniecie dalszych kosztów utrzymania, zabezpieczania i sprzedanie za kwotę ponad 
200 000,00 zł to niewątpliwie był wielki sukces gminy.  
Odnośnie rzeki w Domanowie –  sprawa jest prosta. Podczas ostatniej powodzi, kiedy 
ogłoszono stan ostrzegawczy u państwa Gargasewiczów w Ciechanowicach na skrzyżowaniu 
wojewódzkiej na Pastewnik i Ciechanowice jeszcze w miarę w Bobrze woda płynie a już 
zaczyna zabierać ogrodzenie  a niebawem dom. Podobnie w Wieściszowicach. Prawo mówi 
tak, że  tego typu przepusty do drogi gminnej, powiatowej, wojewódzkiej i krajowej to jest 
sprawa właściciela nieruchomości. Wójt wchodzi z założenia, że woli dzisiaj w początkach 
nawałnicy wysłać straż i koparkę, jak później szukać mieszkania i zakwaterowania dla 
zalanego domu. Woda jest takim żywiołem, że nie wiadomo jak to może się skończyć.  
Zareagowaliśmy szybciutko, sprawa jest załatwiona, częściowo oczyściliśmy to a teraz 
właściciel niech sobie skarpuje i profiluje teren. Podobnie ma się sprawa w tym przypadku. 
Oczywiście im mniej pieniędzy w budżecie państwa tym mniej pieniędzy w instytucjach 
państwowych typu RZGW.  Trzy przepusty, o których mowa należą do  właścicieli posesji. 
Gmina pomoże bo mieszkańcy są biedni. Gmina wcale nie jest bogata i w tym kontekście 
nawiązując do spotkania odnośnie drogi powiatowej Domanów – Pustelnik - Gostków 
Wałbrzych nie ma żadnych pieniędzy na tą drogę, a wręcz odwrotnie oni nie mają zamiaru 
szukać tych pieniędzy. Dla Wójta ważniejsza jest droga powiatowa Pastewnik – 
Ciechanowice i gdyby miał dofinansować to tutaj, bo  z niej korzysta Ciechanowice, Świdnik            
i Pastewnik. Jeszcze ważniejsze jest obniżenie drogi pod wiaduktem bo tam utworzyła się już 
strefa przemysłowa po żeby tam mógł przejechać tir. Sprzedaliśmy kolejna działkę po 
Gumiteksie i jest szansa, że kolejna działka zostanie sprzedana drożej od ceny, za jaką gmina 
chce sprzedać. Jeżeli powstają firmy to powstają miejsca pracy i wpływają podatki od tych 
użytkowników.  
Jeżeli remont tej drogi to około 5 milionów złotych a  jeżeli jeden powiat i drugi da po            
2 miliony to Marciszów z Bogaczowicami i tak nie dadzą bo nie mają. Cały czas zgłaszane są 
potrzeby kolejnych remontów dróg gminnych. Wójt woli budować trzeci etap kanalizacji – 
Wieściszowice, fragment Ciechanowic i cała Nadrzeczna. Jest to absolutnie priorytetem niż 
mamy wydawać kolejne miliony na drogi powiatowe.  Wydaliśmy pieniądze na Nadrzeczną, 
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na końcówkę drogi powiatowej w Domanowie. Z czego radni będą rozliczać Wójta, z dróg 
powiatowych czy z gminnych. Wójt był oburzony słysząc, że jak gmina dołoży to zostanie     
to zrobione, to właśnie odwrotnie. Nie możemy ciągle dokładać do inwestycji nie związanych 
z właścicielstwem gminy. Można to robić na zasadzie porozumienia tam, gdzie jest to 
rzeczywiście niezbędne.  
Zdecydowanie ważniejsze jest pociągnięcie tego chodnika od starej gminy do oczyszczalni, 
od ogródka jordanowskiego do wiadukt. Jeszcze ważniejszy jest chodnik od starej gminy do 
krzyżówki na Bolków. Tam chodzą ludzie, dzieci i jest tam tak niebezpiecznie. Jest to droga 
wojewódzka i wójt powinien napisać pismo, że taka jest potrzeba i trzeba to zrobić.                
W Ciechanowicach należy znaleźć jeszcze środki na doświetlenie i jeżeli mamy inwestować 
w inne drogi, tylko najpierw należy patrzeć z korzyścią dla nas tu i teraz. Najwięcej z drogi      
z Domanowa do Gostkowa korzystać będą lasy, które będą wywozić i niszczyć tą drogę oraz 
mieszkańcy gminy Gostków i powiatu wałbrzyskiego. Jest to nieekonomiczne z punktu 
widzenia interesów wsi, aczkolwiek jeżeli miałby zostać stworzony jakiś projekt to Wójt 
będzie szukał pieniędzy i będzie rozmawiał na ten temat.  
Radny Andrzej Mitczak  
Zwrócił się do obecnych na sali radnych powiatowych z pytaniem co w temacie osuwiska         
w Ciechanowicach, bo droga obsuwa się coraz bardziej.  
Maria Bych radna Powiatu   
Odpowiedziała, że ten mur oporowy miał być wykonany w 2015 roku jeżeli otrzymamy 
100% dofinansowania ze środków popowodziowych. W chwili obecnej Powiat otrzymał 
niecałe 50% środków na drogę do Krzeszowa. W związku z tym nie będzie naprawy tego 
muru, jedynie w tym opracowują projekt na ta drogę, na który środkami powiat dysponuje.  
Radny Andrzej Mitczak  
Jeżeli nie zostanie to wykonane to prosi chociaż, aby zabezpieczyć do przejazdu, ogrodzić, 
postawić barierę. Jest to niebezpieczny odcinek a nie ma nic ważniejszego od bezpieczeństwa 
ludzi.   
Zbigniew Bednarek radny Powiatu 
Wyjaśnił radnemu, że wszystko co się robi to dla bezpieczeństwa użytkowników, czy na tej 
czy na innej drodze.   Różnica po przetargu drogi do Krzeszowa to kwota około 600 000,00 
zł.  i najprawdopodobniej będzie to ulica Kościuszki. Powiat ma 220 kilometrów dróg do 
zarządzania i  nie dostaje środków na  naprawy tylko na ich bieżące utrzymanie. Radni będą 
naciskać, aby to osuwisko zostało zrobione.     
Radny Andrzej Mitczak  
Powiedział, że mieszkańcy Ciechanowic nie zostawią tak tej sprawy, cierpliwie czekają już    
3 lata.  
Zbigniew Bednarek radny Powiatu 
Potwierdził słowa Wójta, że Wałbrzych nie ma pieniędzy na drogę powiatową. Jak doszło do 
spotkania w Starostwie Powiatu Wałbrzyskiego z przedstawicielami Powiatu 
Kamiennogórskiego i urzędu gminy w Marciszowie i okazało się, że na ten odcinek drogi nikt 
tych pieniędzy przynajmniej w tym roku nie ma. Jako radni powiatowi muszą wybrać to co    
w pierwszej kolejności ma zostać zrobione, bo nie mamy pieniędzy na to ,żeby realizować 
wszystkie potrzeby.  
Wójt Gminy Marciszów 
powiedział, że Gmina Bogaczowice i Powiat Wałbrzyski nie ma ani jednego budynku i tym 
bardziej nie są zainteresowani oprócz tranzytu z lasu.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur  
Zwrócił uwagę radnym, że po raz kolejny sesja gminna przechodzi w sesja powiatową            
i należy zaprosić pana Gęborysa na następną sesję.  
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Radny Adam Ryżowski  
powiedział, że pan Gęborys stwierdził, żeby nie zgłaszać się do żadnej prasy i na sesjach 
tylko bezpośrednio do niego. Radny dzwonił jak łatali dziury w drodze powiatowej                 
w Wieściowicach. To jest skandal bo nie mówi się o tym, że nie ma pieniędzy, bo materiał 
był tylko jak to zostało  zrobione. Zrobili jedną stronę a po interwencji u pana Gęborysa, 
który stwierdził że musi przyjechać i sam ocenić zrobili co zrobili. Do dnia dzisiejszego 
nikogo nie było. Jest to właśnie wina urzędników powiatowych, że środki są jakie są, jest 
materiał, kupiono specjalistyczną maszynę a dalej jest to źle wykonane.      
Radny poprosił przedstawicieli Powiatu, aby zwrócili uwagę panu Gęborysowi, że jak coś 
zleca swoim pracownikom to żeby sprawdzić czy jest to zrobione.    
Zbigniew Bednarek radny Powiatu 
powiedział, że też mają takie doświadczenie z panem Gęborysem i uważa, że jak już robimy 
to powinniśmy zrobić dobrze.  
Przewodniczący Rady Gminy Henryk Mazur  
zaprosił na kolejne przedstawienie teatru „Lokomotywa”, które odbędzie się 08.06.2014 roku 
o godz. 17.00  w świetlicy wiejskiej w Świdniku.  
Poprosił również radnych, którzy nie dokonali wpłat na fundusz stypendialny, aby 
zadeklarowali się czy wpłaca na stypendia.  
Mirosław Wolak sołtys Ciechanowic  
Zaproponował, żeby nie zapraszać pana Gęborysa samego tylko z Przewodniczącym Rady 
Powiatu.  
Wójt Gminy Marciszów Stefan Zawierucha  
Na zakończenie obrad sesji poinformował o tym ,że: 
- odbyły się przetargi na drogę w Świdniku i w Ciechanowicach. Pozostaje Pastewnik i jeżeli 
nie będzie dofinansowania z Nadleśnictwa Jawor to wtedy ta droga będzie o mniejszej 
nośności i będzie zakaz wywozu drewna tą drogą.  
- w Ciechanowicach kończy się malowanie świetlicy  
- w telewizji emitowano program „Teraz wieś” na temat reformy oświaty i wejścia do Unii 
Europejskiej w 2004 roku. Każda świetlica dostanie nagraną płytę.  
- w sprawie wiatraka – strona odwołała się do WSA bo Wójt wydał negatywną decyzję          
o warunkach zabudowy.  
- fotowoltaika – po podpisaniu porozumienia z protestującym mieszkańcem sprawa zmierza 
do wydania pozytywnej decyzji o warunkach zabudowy.  
 
Ad.11. 
Zamknięcie obrad sesji.  
W związku z wyczerpaniem porządku obrad sesji Przewodniczący Rady Gminy o godzinie 
13.20 dokonał jej zamknięcia. 
 
Załączniki do protokołu dostępne są na stanowisku pracy Biuro Rady Gminy.  
 
Protokołowała                               Przewodniczący Rady Gminy 
Anna Płaszczyńska                                     Henryk Mazur 
 
 


